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Euskaraldiaren hirugarren edizioaren 
zurrunbiloa heldu da. Hilabete 
askotako prestaketa-lanak ariketa 
sozial horretan gauzatzeko unea. Nola 
bizi dituzu egun hauek?
Intentsitate eta jakinmin handiz. Irudi-
tzen zait edizio honek pista asko eman-
go dizkigula. Lehenengo edizioa sorpre-
sarena izan zen: jendeak ez zekien oso 
ondo zer zen, baina olatu bat zetorrela 
ikusi zuen eta olatura igo zen. Bigarrena 
pandemiarena izan zen: ariguneak plan-
teatu ziren, baina asko ezin izan ziren 
aurrera eraman, establezimendu asko 
itxita, jendea etxean edo mugatuta… 

Hirugarrenean, jendeak badaki zer 
den Euskaraldia eta sumatu du ez dela 
euskararen aldeko posizionamendu bat, 
praktika bat eta konpromisoa eskatzen 
duen zerbait baizik. Aurten Korrikak eta 
Euskaraldiak bat egin dute urte berean, 
pandemia osteko urtean. Euskaraldi-
rako Batzordeak uda ondoren aktibatu 

dira. Ikusi beharko da zein lekutan akti-
batu diren ongi, zein lekutan garatu den 
egoki, zeinetan ahulago... Mapa esan-
guratsua izango da. Eta ikusiko dugu 
arigune mailan zein garapen duen eta 
zein oinarri uzten duen aurrera begi-
ra. Kopuru konkretuetatik haratago, 
irakurketa kualitatiboa gailenduko da. 
Masiboa izaten jarraituko du, baina ña-
bardurei begiratu eta ondorioak atera 
beharko ditugu.

Uste duzu ariguneen dinamika 
palanka izan daitekeela eremu 
sozioekonomikoan eragiteko? 
Entitate batzuentzat hasiera bat izan 
daiteke? 
Arigune asko kokatzen dira lehendik ze-
tozen euskalduntze-prozesuen barruan. 
Euskaraldiak horiek indartzen eta area-
gotzen lagunduko du. Baina beste leku 
askotan euskararen erabilera-dina-
mikak abiatu egingo ditu. Hainbat en-

presatan eta kirol-taldetan, lehen aldiz 
planteatu da: sortu al dezakegu arigune 
bat? Galdera hori planteatu izana aurre-
rapauso handia izan da. Posible al dugu? 
Eta ez bazaigu posible, zein urrats eman 
behar ditugu hurrengo Euskaraldian 
baldintzak betetzeko? Abiapuntuko 
hausnarketa hori gabe, nekez etorri-
ko dira urrats gehiago. Hainbat dina-
mika martxan jarriko dira eta ikustean 
posible dela gauzatzea eta eguneroko 
jardunarekin bateragarriak direla, atea 
zabaltzen zaie urrats berriei. 

Euskaraldia helduleku bat da hizkun-
tzaren biziberritzean urratsak eman 
nahi dituztenentzat, euskararen alde 
zerbait egin nahi dutenek bere enpresa 
eta elkarteetan gaia planteatzeko, eta 
ispilu bat ere bada: non gaude, zertan 
ari gara, zer egin genezake?

Aukera bat da, eta aukera guztiak be-
zala aprobetxatu dezakezu modu des-
berdinetan. Iruditzen zait orain arte ez 
genuela horrelako tresnarik aukera hori 
hain masiboki planteatzeko Euskal He-
rriko eremu guztietan eta sektore guz-
tietan aldi berean. Horregatik, sinesten 
dut Euskaraldia indar handiko eta posi-
bilitate handiko artefaktua dela.

Aurreko edizioetan belarriprest 
rolari eman diozue garrantzi berezia. 
Hori hedatzeko borondatea adierazi 
duzue. Zein funtzio betetzen du?
Belarriprest figurak ideia bat gizarte-
ratzen du: euskararen aldeko jarrera 
praktikoak mailakatuak izan daitezke 
eta norberak, dagoen posizio soziolin-
guistikotik, bere inguruan erabilera 
handitu dadin aukerak zabaldu ditzake. 

Euskaltzaleen Topagunearen lehendakaria

Hitzaldiak, prentsaurrekoak, elkarrizketak eta bilerak 
kontuan hartuta, egunean hiruzpalau hitzorduri 
erantzuten die egunotan Euskal Herriaren geografia 
luze-zabalean Kike Amonarrizek (Tolosa, 1961). 
Umoregilearen aldartearekin, komunikatzailearen 
argitasunaz, soziolinguistaren zorroztasunez eta 
Euskaltzaleen Topagunearen arduratik mintzatu zaigu 
Euskaraldiari, euskarari eta euskaltzaleon erronkei buruz.   
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“Ahalduntzea ez dadila 
Euskaraldiarekin amaitu”
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Gainera, figura oso zabala da. Sar daitez-
ke euskaraz oso ongi dakitenak, baina 
inguruko baldintzengatik edo bere egoe-
ragatik, denok ez dugulako urratsak egi-
teko prestutasun bera, beti erabiltzeko 
zailtasuna dutenak. Eta bestalde, aukera 
eman die euskal mundutik urrun zeuden 
euskaldunei, euskara-ikasleei eta euska-
raz ulertzeko gai zirenei euskal mundu-
ra hurbiltzeko. 

Kontuan hartu behar dugu gero eta 
gehiago direla euskaraz hitz egiteko gai 
direnak eta ulertzeko gai direnak. Mo-
mentu honetan Euskal Herrian 30 urtez 
azpiko biztanleriaren zatirik handiena 
familia erdaldunetatik dator, ingurune 

erdaldunetan bizi da, erdaraz hobeto 
moldatzen da, gizarte-sare erdaldunetan 
txertatuta dago... Errealitate soziolin-
guistiko horri, ezagutza-profil dibertsi-
fikatu horri, jarrera-maila dibertsifikatu 
eta mailakatu bat eskaintzen diogu. Esa-
ten diegu: zauden posizioan zaudela, bizi 
zaren inguruan bizi zarela, aukera duzu 
euskararen erabilerari laguntzeko. 

Gainera euskararen erabilerara hur-
biltzeko modu abegikorra da eskaintzen 
dena. Horrez gain, lehen hitza euskaraz 
egiteari atea zabaltzen dio, elkarrizketa 
elebidunei atea zabaltzen die, ariguneei 
atea zabaltzen die… Potentzial handiko 
bidea da.

Ahalduntze-eskolak sustatu dituzue 
zenbait eskualdetan, proba pilotu 
gisa, ahobiziei zuzenduta. 
Zertan datza ekimenak?
Ariketaren kalitatean sakondu nahi 
izan dugu hainbat ekimenekin, jendeak 
ikus dezan Euskaraldia ez dela txapa 
bat jartzea soilik. Ahalduntze-eskolak, 
bideo eta material pedagogikoak, rolak 
hobeto aukeratzeko infografiak, Euskadi 
Irratiarekin landutako Zapla podcasta…  
Ariketan parte hartzen dutenak ahal-
duntzeko baliabideak dira. 

Ahalduntze eskolen kasuan, zehazki, 
ahobizi izatea euskaraz jakitea baino 
dezente gehiago dela erakutsi nahi izan 
da eta rol hori egoki eta eroso betetzeko 
baliabideak eskaini. Atzean dagoen hel-
burua da ahalduntzea ez dadila amaitu 
Euskaraldiarekin. Energia horri jarrai-
pena ematea garrantzitsua da. Euskara 
elkarterik ez dagoen tokietan sortu di-
ren Euskaraldiko batzordeak iraunarazi 
nahi genituzke, ariguneak iraunarazi, 
ohiturak aldatu dituzten norbanakoen 
ohitura berriak finkatu… Hau ez da kan-
paina bat, emaitzak eragiten dituen ari-
keta da.

Euskaraldia sortu zenean 
berrikuntzetako bat izan zen 
erakunde publikoek eta gizarte 
eragileek elkarlanean antolatzea. 
Urte batzuetako ibilbidearen ostean, 
zein balantze egin daiteke elkarlan 
horretaz?
Euskaraldiak gobernantza-eredu berri 
bat sortu du eta hori ekarpen garrantzi-
tsua izan da, ez bakarrik euskararen alo-
rrerako. Lortu dugu Euskal Herri osoko 
erakunde publikoak Euskal Herri osoko 
euskalgintzarekin elkarlanean aritzea. 
Erakundeak elkarren artean, euskal-
gintza elkarren artean eta erakundeak 
euskalgintzarekin. Hori orain dela urte 
batzuk pentsaezina zen; ez pentsaezi-
na, ezinezkoa zen. Ezinbestekoa da 
erakundeek dagokien eginkizuna bete-
tzea; ezinbestekoa da gizartearen parte 
hartzea; eta, gurea bezalako hizkuntza 
gutxitu baten kasuan, ezinbestekoa da 
indar metaketa.

Honek ate bat zabaldu du, bere go-
rabehera guztiekin. Ez da erraza, ezta 
sinplea ere, horrelako proposamena 
adostea eta aurrera ateratzea. Eztabai-
da asko daude, ikuspegi desberdinak 
daude, baina lortu dugu alde guztiek 
konpromisoa izatea eta momentu hone-
tan badago konfiantza desadostasunak 
eta arazoak kudeatzeko. Horrek ez du 
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esan nahi desadostasunak ez daudenik 
erakundeekin, euskalgintza barruan… 
Baina horiek kudeatzeko prozedurak 
jarri dira.

Segur aski, esperientzia bide-erakus-
lea da euskalgintzaren beste ekimen ba-
tzuentzat eta baita herrigintzako beste 
alor batzuetarako ere. Euskaraldiaren 
balorazioan herritarrek ere ikusi dute 
elkar-hartze bat eta horrek berak sortu 
du ilusioa. 

Euskaltzaleen Topaguneak 25 
urte bete berri ditu. Zein esango 
zenuke direla momentu honetan 
lehentasunezko erronkak 
Topagunearentzat eta euskara 
elkarteen mugimenduarentzat?
Batetik, hurrengo hamarkadarako 
erronkei erantzungo dien estrategia 
definitu behar dugu. Aurreko kongre-
sua duela hamabi urte izan zen eta gaur 
garenaren oinarriak ezarri ziren Oina-
rriparrak eta Eraldabideak txostene-
tan. Orain, horiek berritzeko, pentsatu 

dugu eragin nahi dugun sektoreen aho-
tsa entzun eta barneratu behar dugula 
kongresu-prozesuan. Sektore horien 
ordezkariak prozesuan txertatuko dira, 
aldaketaren teoria izena duen metodo-
logia baliatuz. Euskararen egoeran jauzi 
bat eman behar dela uste dugu. Sektore 
horiekin aztertu nahi dugu jauzia ema-
teko gertatu behar litzatekeena. Eta, 
gero, hor Topaguneak zein paper jokatu 
behar duen.

Bigarrenik, euskara elkarteen iris-
mena handitzea. Dinamika sozial in-
dartsua, aktibazio soziala, ezinbeste-
koa da egoerak aurrera egingo badu. 
Herritar auto-antolatuez ari gara. An-
tolaketa ereduak berritzea aztergai 
dugu. Sarea zabaltzeari begira, iaz To-
pagunea Ipar Euskal Herrian hedatu, 
eratu eta legeztatu zen. Bizkaian gure 
egoera ahulago ikusten dugu eta indar-
tzea lehentasunetan dago. Euskaltzale 
aktiboen sare bat Euskal Herri osoan 
jostea ere bada beste puntu bat.

Horrez gain, ekimen garrantzitsuak 
ditugu aisialdian, aniztasunaren il-
doan, mintzalagunean, Euskaraldiaren 
eraginak luzatu eta iraunkortzeko jar-
duerak… 

Aurten ezagutu ditugu 2021eko 
hizkuntzen erabileraren kale 
neurketaren emaitzak. Euskal Herri 
mailan kale erabilera aurreko 
neurketen mailan mantentzen da; 
datua egonkor dago. Duela urte 

“Ahobizi izatea 
euskaraz jakitea baino 
dezente gehiago da”

Sinadura bilketen 
inguruan antolatu dira 
herritarrak euskarak 
ikus-entzunezkoetan duen 
presentzia urrian arreta 
jarriz. Gero etorri dira 
lege berriak, plataformen 
erabakiak, keinuak… 
Ikusten al duzu biderik 
eragile handi hauetan 
eragin eta gutxieneko 
eskaintza bermatzeko?
Denok ikusten dugu ikus-
entzunezkoen garrantzia 
funtsezkoa dela gaur egun-
go gizartean. Euskaldunon-
tzat erronka zaila da, baita 
hizkuntza gutxituentzat, 
baina estatu-hizkuntza as-
kotan ere kezka dagoela 
dakigu (Islandia, Suedia…). 
Honi erantzuteak elkarlan 
egituratua eskatzen du. Es-
painiako ikus-entzunezko 
legeari begira estatuko hiz-
kuntza gutxituetako eragi-
leak batu ginen, baina Eu-
ropa mailan eragitera jauzi 
eman beharko dugu. 

Lehenik ,  lege mai lan 
eman daitezkeen aurre-
rabide batzuk Europako 
markoan jokatuko dira. Bi-
garrenik, enpresa eta multi-
nazionalen mailan gurekiko 
interesa mugatua izango da 
eta zirrikituak bilatu behar-
ko dira. Eta hirugarrena 
da guk sortu dezakeguna: 
ikus-entzunezko politika, 
EITBren papera eta ikus-
entzunezko industriarena. 
Euskarazko hedabideek ere 
izango dute zeresana. Gaur 
egun oso eragin urria dute. 
Herritar aktiboak behar-
ko dira hori aldatzeko ere. 
Ahalik eta modu koordi-
natuenean sakatu beharko 
dira tekla horiek guztiak.

PANTAILAK 
EUSKARAZ
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batzuk euskara bidegurutzean 
zegoela adierazi zenuen, besteak 
beste, zure liburuan. Hor al 
gaude oraindik?
1989tik hona, kaleko erabilera %10 
eta %14 artean dago; pittin bat gora 
edo behera, baina beti tarte horre-
tan. Datu asko daude eta esparru-
ka argiak eta ilunak ikusten ditugu, 
baina orokorrean, impasse batean 
aurkitzen gara. Beraz, bai, bideguru-
tzean gaude.

Honi buelta eman nahi badiogu 
eta erabileran jauzi bat eman, beste 
dimentsio, bolumen eta dentsita-
te bateko ekimen kolektiboa behar 
da. Hizkuntza politiketan, aktibazio 
sozialean eta eragileen inplikazioan 
daukagu koska. Askotan euskara da 
erakunde sektorialen kontua, sail 

baten kontua... Jauziak esan nahi du 
denak beharko ditugula. Genero po-
litikak eta klima aldaketaren aurka-
ko politikak bezala, euskararen al-
deko politikak erakunde eta sektore 
guztiak busti beharko ditu. 

32 urtean erabilera zergatik 
mantendu den tarte horretan uler-
tu behar dugu, modu sistemikoan. 
Helburua sistema osoari eragitea 
denez, diagnosi komun batetik abia-
tu behar gara. Eta hortik aurrera al-
daketa sistemikoa pentsatzeko unea 
heldu da. Hizkuntza politikaren ar-
dura duten erakundeak, Kontseilua-
ren Batuz Aldatu dinamikari atxi-
kitutako eragileak, Euskaltzaindia 
eta Topagunean nagusitzen ari da 
ikuspegi partekatuaren beharraren 
ideia. 

ETBn jardun izan duzu urteetan 
lanean, Eusko Legebiltzarreko 
ponentzian proposamena ere 
egin zenuen. Zer aldatu beharko 
litzateke EITBk, bere sorreran 
ezarri bezala, euskararen 
normalizazioan ekarpen egokia 
egin dezan?
Programazioan urrats positibo batzuk 
ikusi ditugu: lehiaketak, reality ba-
tzuk… Baina funtsean eztabaida dago 
EITBren antolaketaren eta ereduaren 
inguruan. Legebiltzarreko ponentziak 
aurrera egin ez zuen arren, ezinbeste-
koa da gaur egungo eta etorkizuneko 
egoera soziolinguistikoari erantzungo 
dion EITBren birplanteamendua. 
Baina badago beste lan bat. Herri-
tarrak euskarazko ikus-entzunezko 
kontsumora bultzatu behar dira. Kez-
katuta nago eskaintza urriarekin, bai-
na baita dagoenaren kontsumo eska-
sarekin. Kanpoko enpresek eskaintzea 
lortzen badugu eta ikusten badute ez 
dela kontsumitzen, jai dugu. Hor ere 
badago hizkuntza-ohituren aldaketa-
rako premia.

Horiez gain, hor ditugu youtuberrak, 
streamerrak… Hor ere estrategia insti-
tuzional eta sozialak martxan jarri behar 
genituzke, ditugun hutsuneak betetzeko. 
Ez da erraza asmatzea, baina ezinbeste-
koa zaigu eskaintza hori ere zabaltzea. 
Eta euskarazko hedabideen sarea indar-
tu eta herritarrengan txertatzea, eta hori, 
bultzada eta adostasun soziopolitiko za-
bal baten bidez lor daiteke soilik.

EITB


